



EurAc Info

Daily Press Review on the Great Lakes region & EurAc network

9th June 2017

Press Review

EU Foreign Policy

BURUNDI/EU

UE Délégation au Burundi, [Déclaration locale suite aux accusations de volonté de déstabilisation du Burundi](#), 7 juin

- *L'Union européenne réfuse les fausses accusations de volonté de déstabilisation du Burundi.*
- *Le **gouvernement du Burundi** vient de publier un communiqué faisant état d'allégations d'implication de l'UE dans un projet de déstabilisation du Burundi. Nous réfutons formellement ces accusations.*



EurAc
@EurAc_Net

#Burundi 'Sur financement de l'@amisomsomalia, #UE a pris des garanties pr que cela se fasse dans cadre de Art 96 Cotonou'- @koen_vervaekeEU



RETWEETS 6 J'AI ME 4

19:11 - 7 juin 2017

EU External Action, Wolfram Vetter, Harry Verweij et EU Delegation to AU

DRC/SWEDEN/EU



Amb. Maria Håkansson
@HakanssonMariaC

Abonné

Ensuring an independent and credible investigation into human rights violations in the Kasai provinces one of the priorities.



EU at UN in Geneva @EU_UNGeneva
Next week the Human Rights Council will start in #Geneva. What are the EU priorities at #HRC35? eas.europa.eu/delegations/un
... #EU4HumanRights

À l'origine en anglais

RETWEET 1 J'AI ME 2



14:55 - 5 juin 2017

1 2



Bart Ouvry
@BartOuvry

Abonné

Rencontre et échanges avec la société civile suite mémo au sujet des mesures restrictives de l'UE et des relations entre la #RDC et l'#UE



J'AI ME
5

13:44 - 5 juin 2017



EurAc
@EurAc_Net

.@koen_vervaekeEU s'exprime sur nécessité d'avoir un processus électoral crédible & pacifique en #RDC + mesures de décriminalisation nécessaires



RETWEETS
9

J'AI ME
8



18:40 - 7 juin 2017

RWANDA/EU



Michael Ryan
@EUMichaelRyan

Abonné

Pres @JunckerEU & Pres @PaulKagame agree 'excellent relations' btwn EU & #Rwanda, discuss AU reforms, EU-Africa Summit, RW political horizon

À l'origine en anglais



RETWEETS 56
JAIME 45



22:55 - 7 juin 2017



Michael Ryan
@EUMichaelRyan

Abonné

@koen_vervaekeEU speaking EuroParlt at Great Lakes conf org by @EPPGroup & @TheProgressives & @EurAc_Net

À l'origine en anglais



RETWEETS 2
JAIME 2



18:33 - 7 juin 2017

#Rwanda '#EU not satisfied by the situation of democratic space' + Electoral observation mission has not been solicited' -

@koen_vervaekeEU

À l'origine en anglais



RETWEETS 5 JAIME 2



19:16 - 7 juin 2017

EU External Action, Michael Ryan et EU Delegation Rwanda

RWANDA/UK/SWEDEN



Jenny Ohlsson
@jennyohlssonMFA

Abonné

Interesting dialogue on RW home grown solutions on justice, food security, accountability, governance etc.

#RwandaInnovations @GovernanceRw



Rwanda Gov Board @GovernanceRw
The CEO @ashyaka opening #RwandaInnovations at #Marriot-KIGALI

À l'origine en anglais

RETWEETS 9 JAIME 6



10:40 - 6 juin 2017





UK in Rwanda 
@UKinRwanda

Abonné



.@GovernanceRw CEO opens policy dialogue on governance innovations in Rwanda: fusing home grown solutions with key partnerships

 À l'origine en anglais



JAIME
1



09:51 · 6 juin 2017 depuis République du Rwanda



1



Natural Resources - Conflict minerals



Régulation #UE sur #conflictminerals entre en vigueur aujourd'hui: UE doit adopter mesures d'accompagnements solides eurac-network.org/sites/default/ ...



Le règlement européen sur l'approvisionnement responsable en minerais représente un premier pas vers la création de chaînes d'approvisionnement qui ne contribuent pas aux conflits armés et qui bénéficient aux communautés locales et à leurs droits humains et économiques. EurAc considère que pour que ce règlement soit efficace, il faut que l'UE prenne des mesures d'accompagnement qui soutiennent le secteur minier artisanal et qui promeuvent son intégration dans un secteur minier global de plus en plus transparent et équitable.

Giuseppe CIOFFO, Chargé de Plaidoyer, EurAc

RETWEETS 3 JAIME 3



14:18 - 8 juin 2017

European Commission, EU Trade, Cecilia Malmström et 6 autres



#EU #conflictminerals regulation comes into force 2day: Time now for @EU_Commission for strong accompanying measures eurac-network.org/sites/default/ ...

À l'origine en anglais



The EU regulation on the responsible supply of minerals, coming into force today, is a first step towards the establishment of mineral supply chains that are conflict-free, and that benefit local communities and their economic and human rights. EurAc believes that for the regulation to be effective it needs strong accompanying measures supporting local artisanal miners and promoting their integration into a more transparent and more equitable mining sector.

Giuseppe CIOFFO, Programme and Policy Officer, EurAc

RETWEETS 2 JAIME 3



13:55 - 8 juin 2017

EU Trade, Cecilia Malmström, EuropeAid et 5 autres

DRC

Politics – Elections

[Congoleses cling to election hopes, some fear the worst](#), Reuters, 7th June

- **Congolese have flocked to register in Kinshasa since voter enrolment began in the capital last week.** Many said they hoped for an eventual end to two decades of Kabila family rule while holding out little hope for a vote this year.
- The election should have taken place by the end of last year and voter registration began in some parts of the country almost a year ago, but the election commission has said **technical delays may mean the new deadline has to be pushed back.**

[RDC : après les sanctions européennes, Kinshasa prépare sa riposte](#), Jeune Afrique, 8 juin

Security

TOP STORY [Violences au Kasaï : Kinshasa cède à l'ONU pour une enquête mais veut garder la main](#), Le Monde 8 juin

- Les autorités congolaises ont accepté de collaborer avec les Nations unies après un ultimatum de quarante-huit heures du Haut-Commissariat aux droits de l'homme.

HIGHLIGHT [Un ex-chef de la police controversé élevé à un titre honorifique en RDC](#), Voice of Africa, 6 juin // [DR Congo's tainted ex-police chief made national hero](#), Daily Mail, 6 June 2017

- Democratic Republic of Congo's former police chief John Numbi, believed by regime critics to be prime suspect in the murder of a key rights activist, has been made a national hero.
- Numbi, who holds the rank of general, is one of eight senior police officers named as "national heroes" by President Joseph Kabila in a May 16 ruling seen online on Tuesday.

[Congo troops may be sent home from Central African Republic: U.N.](#), Reuters, 7th June

- The military commander of the U.N. peacekeeping force in Central African Republic (CAR) wants **hundreds of troops from the Congo Republic accused of sexual abuse sent home if discipline does not improve.**
- "Congo should commit itself to improving without delay the standard of its unit. If not, (a) **decision should be made to repatriate and replace the Congolese battalion**".

Burundi

Political & Security crisis

TOP STORY [Crise au Burundi: sur le front diplomatique aussi](#), Rfi, 8 juin

- Le **Burundi s'en est pris très violemment à l'Union européenne**, son principal bailleur de fonds, qui lui a imposé des sanctions budgétaires depuis plus d'une année.
- Le pouvoir **accuse l'UE d'avoir participé et même financé une déstabilisation du pays**, alors qu'il s'était contenté d'attaques plutôt voilées jusqu'ici.

Rwanda

Politics & Security

[Manifestations anti-Kagame à Bruxelles](#), Deutsche Welle, 7 juin

- *Près de 500 opposants rwandais ont profité de la venue, mercredi, du président Paul Kagame à Bruxelles, dans le cadre des Journées européennes du Développement, pour exprimer leur colère.*

INTERVIEW [Diane Rwigara: "la sécurité n'est pas un acquis au Rwanda"](#), Deutsche Welle, 7 juin

- *Diane Rwigara explique les raisons qui l'ont poussée à briguer la magistrature suprême de son pays, alors que Paul Kagame est quasiment assuré de l'emporter.*

News from EurAc network and from partner organisations

- **New EurAc report (FR)**

[Processus démocratiques et impasses politiques dans la région des Grands Lacs : pour un engagement renforcé de l'Union Européenne au Burundi, en RD Congo et au Rwanda // Democratic processes and political stalemate in the Great Lakes region : For a stronger engagement of the European Union in Burundi, DR Congo and Rwanda](#)

7 juin 2017

See document attached / Voir pièce jointe



EurAc @EurAc_Net · 7 juin
 Launch of latest @EurAc_Net policy report on democratic processes & political stalemate in #DRC #Burundi #Rwanda eurac-network.org/fr/press-relea...
pic.twitter.com/7KV6HpLq11

Justice et Paix, Diakonia, PMU et 2 autres

🔄 5 ❤️ 1 📊

EurAc
@EurAc_Net

.@donasolemare reprend les recommandations du dernier rapport @EurAc_Net, not. celle d'un Représentant Spécial #UE pour les #GrandsLacs



RETWEET

1



19:25 - 7 juin 2017

👤 Cécile Kyenge, EU External Action, S&D Group et 6 autres

Interesting statements, research, analysis & campaigns

- BLOG POST [Rwandan Poverty Statistics: Exposing the 'Donor Darling'](#), Review of African Political Economy, 31st May
- *In his book entitled **Poor Numbers**, Morten Jerven cautioned against taking African development statistics at face value, given the high political and financial stakes attached to these numbers, as well as the lack of institutional mechanisms to prevent political interference in many countries. Few countries illustrate his case more starkly than Rwanda.*
- *The Rwandan government has used its record on poverty reduction and economic growth to legitimize its authoritarian rule and to deflect criticism of its human rights record, just as the previous regime had done up until 1990.*
- NEWS RELEASE : UNHCR Calls for an International Investigation on Human Rights Violations in Kasais



La version Française se trouve ci-dessous

DRC: Zeid calls for international investigation into massive human rights violations in Kasais

GENEVA (9 June 2017) – UN High Commissioner for Human Rights Zeid Ra’ad Al Hussein on Friday called on the UN Human Rights Council to establish an international investigation into the widespread human rights violations and abuses that have occurred in the Kasai Central and Kasai Oriental Provinces of the Democratic Republic of the Congo, including the existence of at least 42 mass graves.

Since August 2016, some 1.3 million people from the Kasais have been internally displaced by the violence while some 30,000 refugees have fled to Angola. The UN Human Rights Office has documented 42 mass graves, although the actual number may be even higher. According to information gathered by UN Human Rights teams, soldiers from the Forces armées de la République démocratique du Congo (FARDC) reportedly dug many of the graves after clashing with presumed elements of the Kamuina Nsapu militia over the past several months. Reports of summary executions and other killings – including of children – as well as allegations of sexual violence have been documented since August 2016. The UN Joint Human Rights Office in the DRC* continues to receive allegations of serious human rights violations, but security constraints have hindered further investigations.

High Commissioner Zeid in early May urged the Government of the DRC to take a series of steps to ensure that a credible, transparent investigation, respecting international standards and with the involvement of the UN Human Rights Office, be established by 8 June. While the Government has sought technical support and advice from the UN Human Rights Office and MONUSCO, its response to date falls short, in view of the gravity and widespread nature of the violations, and given the imperative need for justice for victims, according to the High Commissioner.

“It is the sovereign duty of the Government of the DRC to carry out judicial investigations into human rights violations committed on its territory and we will continue to support the Government by providing advice and support towards its fulfillment of these obligations,” High Commissioner Zeid said. “However the crimes committed in the Kasais appear to be of such gravity that they must be of concern to the international community as a whole, and in particular the Human Rights Council. The scale and nature of these human rights violations and abuses, and the consistently inadequate responses of the domestic authorities, oblige us to call for an international investigation to complement national efforts.”

“We have an obligation to the victims and a duty to send a message to the perpetrators of these crimes that we are watching and that the international community is throwing its weight behind ensuring that the endemic impunity in the DRC is brought to an end.”

The flare-up in the Kasais occurred in August 2016 when a customary chief was killed by the FARDC. The Kamuina Nsapu militia, named after the chief, sought to avenge his killing by targeting police and members of the army, state symbols and institutions, such as government buildings, police stations and churches, recruiting children to join its ranks. The FARDC have reportedly reacted to the attacks by launching a blistering counter-attack, including by firing indiscriminately with machine guns in towns where the militia were suspected to be as well as conducting door to door searches, shooting dead suspected militia members or sympathizers. While a number of national investigations have been launched into the alleged crimes committed by the Kamuina Nsapu, the Government has failed to conduct meaningful investigations into the conduct of the FARDC and the Police nationale congolaise.

ENDS

* The UN Joint Human Rights Office, which was established in February 2008, is the Human Rights Division of the UN Stabilization Mission in the DRC (MONUSCO) and the Office of the UN High Commissioner for Human Rights in the DRC.

For more information and media requests, please contact Rupert Colville (+41 22 917 97 67 / rcolville@ohchr.org), or Liz Throssell (+41 22 917 94 66 / ethrossell@ohchr.org) or Ravina Shamdasani (+41 22 917 91 69 / rshamdasani@ohchr.org)

Concerned about the world we live in? Then **STAND UP for someone's rights today**. #Standup4humanrights and visit the web page at <http://www.standup4humanrights.org>

Tag and share - Twitter: [@UNHumanRights](https://twitter.com/UNHumanRights) and Facebook: [unitednationshumanrights](https://www.facebook.com/unitednationshumanrights)

RDC: Zeid appelle à une enquête internationale sur les violations massives des droits de l'homme dans les Kasai

GENEVE (9 juin 2017) - Le Haut-Commissaire des Nations Unies aux droits de l'homme, Zeid Ra'ad Al Hussein a appelé vendredi le Conseil des droits de l'homme des Nations Unies à établir une enquête internationale sur les violations graves des droits de l'homme survenues dans les provinces du Kasai Central et du Kasai Oriental de la République démocratique du Congo (RDC), y compris sur l'existence d'au moins 42 fosses communes.

Depuis août 2016, environ 1,3 million de personnes originaires des Kasai ont été déplacées suite aux violences, alors que quelque 30 000 réfugiés ont fui vers l'Angola. Le Bureau Conjoint des Nations Unies aux droits de l'homme en RDC (BCNUDH) * a documenté 42 fosses communes, mais il est possible qu'il en existe d'autres. Selon les informations recueillies par les équipes du BCNUDH, des soldats des Forces armées de la République démocratique du Congo (FARDC) auraient creusé plusieurs tombes après des affrontements avec des éléments présumés de la milice de Kamuina Nsapu au cours des derniers mois. Des cas d'exécutions sommaires et d'autres meurtres - y compris d'enfants - ainsi que des allégations de violence sexuelle ont été documentés depuis août 2016. Le BCNUDH continue de recevoir des allégations de violations graves des droits de l'homme, mais les contraintes de sécurité ont entravé la poursuite des enquêtes.

Le Haut-Commissaire Zeid a exhorté le Gouvernement de la RDC, au début du mois de mai, à prendre une série de mesures pour s'assurer qu'une enquête crédible et transparente, respectant les standards internationaux et avec l'implication du BCNUDH, soit établie avant le 8 juin. Bien que le gouvernement ait demandé un soutien technique et les conseils du BCNUDH et de la MONUSCO, la réponse gouvernementale est à ce jour est insuffisante, selon le Haut-Commissaire, compte tenu de la gravité et de la nature généralisée des violations, et du besoin impérieux de justice pour les victimes.

"C'est le devoir souverain du Gouvernement de la RDC de mener des enquêtes judiciaires sur les violations des droits de l'homme commises sur son territoire et nous continuerons à appuyer le Gouvernement en fournissant des conseils et un soutien technique pour la mise en œuvre de ses obligations", a déclaré le Haut-Commissaire Zeid. « Cependant, les actes odieux commis dans les Kasai semblent être d'une telle gravité, qu'ils doivent interpeller la communauté internationale, et en particulier le Conseil des droits de l'homme. L'ampleur et la nature de ces violations et abus des droits de l'homme et les réponses systématiquement insuffisantes des autorités nationales nous obligent à demander une enquête internationale pour compléter les efforts nationaux ».

"Nous avons un devoir envers les victimes et l'obligation d'envoyer un message aux auteurs de ces crimes que nous observons cela de près et que la communauté

internationale s'engage pour mettre un terme à l'impunité endémique en RDC".

La flambée des violences dans les Kasaï a débutée en août 2016 lorsqu'un responsable coutumier a été tué par les FARDC. La milice de Kamuina Nsapu, nommée d'après son chef, a cherché à se venger de son meurtre en ciblant la police et les membres de l'armée, les institutions nationales et autres symboles étatiques, comme les bâtiments du gouvernement, les postes de police et les églises, et en recrutant des enfants pour rejoindre ses rangs. Les FARDC auraient réagi aux attaques en lançant une contre-attaque extrêmement violente, notamment en tirant sans discernement à la mitrailleuse dans les villes où les milices étaient soupçonnées se cacher et en faisant du porte-à-porte pour traquer à mort les miliciens ou des sympathisants suspects. Bien qu'un certain nombre d'enquêtes nationales aient été lancées sur les crimes allégués commis par Kamuina Nsapu, le gouvernement n'a pas mené d'enquêtes significatives sur la conduite de la FARDC et de la Police nationale congolaise.

FIN

* Le Bureau Conjoint des Nations Unies aux Droits de l'Homme (BCNUDH), créé en février 2008, est la Division des droits de l'homme de la Mission de stabilisation des Nations Unies en RDC (MONUSCO) et du Haut-Commissariat des Nations Unies aux droits de l'homme en RDC.

Pour toute demande de la part des médias, prière de contacter Rupert Colville (+41 22 917 9767 / rcolville@ohchr.org) ou Ravina Shamdasani (+41 22 917 91 69 / rshamdasani@ohchr.org) ou Liz Throssell (+41 22 91794 66 / ethrossell@ohchr.org)

Préoccupé par le monde dans lequel nous vivons? Alors **DÉFENDEZ les droits de quelqu'un aujourd'hui**. #Standup4humanrights et visitez la page web : <http://www.standup4humanrights.org/fr/>

Taguez et partagez - Twitter: [@UNHumanRights](https://twitter.com/UNHumanRights) et Facebook: [unitednationshumanrights](https://www.facebook.com/unitednationshumanrights)

Upcoming events

What: Side-event on "Burundi: Is the persisting human rights crisis fading from the international agenda?"

When: June 16, 15:30-17:00

Where: Room XXVII, Palais des Nations, Geneva (Switzerland)



ISHR

INTERNATIONAL SERVICE
FOR HUMAN RIGHTS



GLOBAL CENTRE
FOR THE RESPONSIBILITY
TO PROTECT



Invite you to a side-event in conjunction with the 35th session of the UN Human Rights Council
for an update on the human rights situation in Burundi and how civil society
has continued to document and monitor the crisis.



Burundi

Is the persisting
human rights
crisis fading
from the
international
agenda?

• **Date:** 16 June 2017 • **Time:** 15.30-17.00 • **Location:** Room XXVII, Palais des Nations

Panellists

Armel Niyongere,
• *SOS-Torture*

Alexandre Niyungeko,
• *Union Burundaise des Journalistes*

Anschaire Nikoyagize,
• *Ligue Iteka*

Jennifer Aciko,
• *DefendDefenders*

Moderator

Clementine de Montjoye, DefendDefenders

- Interpretation available in English and French • Light refreshments will be served
- For further information contact advocacy@defenddefenders.org

If you wish to subscribe to the EurAc Info Press Review, please fill in the online form [here](#).
If you have any questions and/or you wish to unsubscribe to this mailing, contact us at info@eurac-network.org.
To read past and today's EurAc Info(s) in full, please visit our website [here](#).

Best wishes,

European network for Central Africa / Réseau européen pour l'Afrique Centrale - EurAc
115, rue Stevin – 1000 Brussels (Belgium)
Tel : +32 2 725 47 70

www.eurac-network.org
Follow us on Twitter [@Eurac_Net](https://twitter.com/Eurac_Net)